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Besvarelse af spørgsmål nr. 1111 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg 
 
Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 1111 (Alm. del), som 
Folketingets Retsudvalg har stillet til justitsministeren den 12. maj 2025. 
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Lorentzen Dehnhardt (SF). 
 
 
 
Peter Hummelgaard 

/ 
Morten Holland Heide 

  

   
   
Folketinget  
Retsudvalget 
Christiansborg 
1240 København K 
DK Danmark  
  
   
   
 

 

Dato: 11. juni 2025 
Kontor: Strafferetskontoret 
Sagsbeh: Astrid Langholz Nathan 
Sagsnr.: 2025-06058 
Dok.: 3724816 

Slotsholmsgade 10
1216 København K.

T +45 7226 8400

www.justitsministeriet.dk
jm@jm.dk

Offentligt
REU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 1111

Retsudvalget 2024-25



 

 Side 2/3 

Spørgsmål nr. 1111 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 
 

”Vil ministeren redegøre for, om han vil ændre retsplejeloven, 
så der ikke kræves en 6-årig strafferamme for at indhente 
historiske teleoplysninger, da det virker ulogisk, at det kræver 
halvanden års strafferamme at udlæse en telefon, men at der kan 
ikke indhentes telefonnumre i f.eks. kontaktbedragerier, så man 
tidligt kan forebygge, at et kontaktbedrageri bliver til mange 
seriekrænkelser. Med den nugældende lovgivning kan et 
hemmeligt nummer ikke oplyses, før man bevæger sig op i 
strafferammen på 6 år for straffelovens § 286. Det foreslås, at 
strafferammen for aflytning fortsat er seks år. 
Helt konkret foreslås det, den nævnte strafferamme i 
retsplejelovens § 781 a nedsættes fra 3 år til 1½ år. Alternativt 
kan straffelovens § 279 og § 279 a indskrives i retsplejelovens 
§ 781 a med en strafferamme på 1½ år.” 

 
Svar: 
 
Det er af afgørende betydning for regeringen at sikre, at politiet har de 
efterforskningsredskaber, der skal til for effektivt at kunne bekæmpe 
kriminalitet og sikre borgernes tryghed. 
 
Regeringen er derfor enig i, at der er behov for at modernisere og 
fremtidssikre retsplejelovens regler om tvangsindgreb bl.a. med henblik på 
at sikre, at politiet også fremadrettet har et effektivt retligt grundlag til at 
foretage f.eks. aflytning og få udleveret digitalt materiale.  
 
Jeg har derfor bedt Strafferetsplejeudvalget om at gennemgå reglerne om 
tvangsindgreb i retsplejelovens kapitel 71, 73 og 74 og komme med forslag 
til, hvordan bestemmelserne kan moderniseres og fremtidssikres bl.a. med 
henblik på at sikre, at politiets muligheder for at foretage tvangsindgreb i 
forbindelse med efterforskningen af straffesager følger med den 
teknologiske udvikling, der er sket og løbende sker i samfundet, og med den 
udvikling i kriminalitetsbilledet, der er sket parallelt.  
 
I den forbindelse er Strafferetsplejeudvalget bl.a. blevet bedt om at overveje, 
om de materielle og formelle betingelser for at foretage de enkelte indgreb 
skal revideres. Udvalget vil som afslutning på sit arbejdet udarbejde et 
lovudkast, der gennemfører udvalgets anbefalinger.  
 
Strafferetsplejeudvalgets kommissorium af 24. april 2024 om 
modernisering af retsplejelovens regler om tvangsindgreb er vedlagt. 
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Jeg er derudover åben for at drøfte mulighederne for at forbedre rammerne 
for politiets efterforskning i bl.a. sager om økonomisk kriminalitet som led 
i de kommende forhandlinger om en ny flerårsaftale for politiet og 
anklagemyndigheden. 
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